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LUCIfcSnimanje je  iz v r š io  Ib r iš a g ić  Ib ro  đne 6 a p r i l a  1958 godine u  
S ara jeva .

IBRO IBRISaGIć jDruže Avdofmolim te  da is p r ič a š  sv o ja  s je ć a n ja  o radu
SKOJ-evskog a k tiv a  u  danjo j Luci,kojemu s i  i  t i  b io  č la n ,n a č in  rad a . kako 
je  d je lo v a la  ova organi nac ija .kako  je  rukovođjeno uopšte  sa  p a rtisk im  
radom u  Banjoj Luoi u to  doba,naravno k o liko  se t i  s je ć a š?
AVDO DJUMHUKČIČ:Pitanje n i je  nimalo lak o .P ro š lo  je  b liz u  2o godina od 
tada ,kada  sam zajedno sa  drugovima k o j i  su  po g in u li u  NOB-l rad io  u  
jednom Skojevskom ak tiv u  u  Banjoj Luci.To je  b i lo  1938,59 i  4o godine.
U grupi ko jo j som ja  pripadao b i l i  su  drugovi Ib ro  Sarađ,Braco Potko= 
n jak  i  Ahmet H adžihalilović.Grupom  je  rukovodio Iv ic a  M ažar.Naši sas tan a  
c i  o d ržava li su  se  i l i  u  kućama p o jed in ih  drugova i l i  van građa.Dobro se  
sjećam sastan k a  Podpećinama kod Banje Luke,nn kojem smo p re rad jA v sli 
Im perijalizam  iz  SKP6b).Na t a j  sastanak  nismo sm je li n o s i t i  sa  sobom 
izvad jene glave iz  SKP(b),nego smo m orali n a u d iti  napamet p o je d im  pogla= 
v l j a  Im perijalizm a.R ad okojsvake o rg a n iz a c ije  u Banjoj Luci u  to  vrijem e 
bio  j e  v r lo  sistem atičan.M oram  n a ro č ito  i s t a ć i  da p a r t is k a  o rg a n iz ac ija  
u Ban jo j  ■uu e i b o r i la  se za svakog naprednog ,z a  svakog pametnog i  poštene 
nog i  omladinca i  in te le k tu a lc a  i  đ jaka i  radn ika ,vodeći računa z a is ta  da 
n a jb o l j i  budu n o sio c i napredne id e je  S/Sarksizma-Lenjinisma.3 jećam se lđ>li=
ka je  borba vodjena oko svakog čo v jek a .0 svakom mladom čovjeku mi smo 
ra zg o v a ra li na našem sastanku  i  t a a ž l l i  smo načina da mu se p rib liž im o , 
naravno ako smo z n a li  da je  on l ič n o  pošten  .P r i l a z i l i  smo takvim cmla= 
d ine ina  i  nismo d o z b p li l i  da ih  zavedu ra z n i reak c io n arn i e lem en ti.Ja  
mi lim  da osnovni usp jeh  rada P a r t i j e  u  Banjoj Luci l e ž i  baš u  tome š to  
je  n a ro č ita  pažnja posvećena mlađim ljudim a u  njihovom fo rm ira n jti .Ia r ti=  
ja  je  v o d ila  raču n a ,n a ro č ito  preko Skojevskih o rg a n iz a c ija ,a  i  preko 
javn ih  m a n ife s ta c ija  ,da  mladi l j u d i  č i t a ju  i  izu čav a ju  naprednu l i te r a =  
tu ru ,d a  se  n ap a ja ju  duhom kn jiževn ika  Maksima G orkog,k lasika,da se  č i t a ju  
n a jl je p š a  d je la  l i t e r a tu r e ,k o ja  je  o to  doba izdavao "N alit"  i  "BinozaS 
ponešto ,tako  da je  v e l ik i  b ro j pošten ih  omaldinaca i  radn ika  i  đ jaka 
p r iša o  P a r t i j i  i l i  b io  s im p a tize r •
IBRO IBRIŠAGIĆ:Molim te  Avdo,hoćeš mi r e ć i  n eš to  o partiskom  m a te r i ja lu , 
odnosno o p a r tis k o j  a rh iv i  Mjesnog kom iteta u  Banjoj L uo i.ko ja  je  ,kako 
sam ja  č u o b i l a  sm ještena u  tv o jo j kući za vrijem e r a ta  i  b i l a  sačuvana 
sve do 194b godine.Kako je  to  b i lo  i  š ta  je  b i lo  sa  tom arhivom,odnosno 
i  š ta  j e  t a  a rh iv a  sad ržava la  »ukoliko se  toga s je ć a š?
AVDO DJUMRUKćIČsUpravo u  času  kad su  u la z i le  njemačke pancer d iv iz i je  u  
Banju Luku,primio sam jedan d io  a rh iv a  Mjesnog kom iteta  Banje Luke od 
druga N ikice P av lića .K oliko  se  sjećam u  tom a rh iv u  b i l a  su  mnogobrojna 
pisma,onda su  b i l i  mnogi l e t o i  k o j i  su  iz d a t i  u  Banjoj Luci,kao i  l e t c i  
ko je  su  iz d a v a li  i  radničke o rg a n iz a c ije  širom zem lje i  beogradskog un±= 
v e rz ite ta .S je ćam  se b ilo  je  pismo o au tonom iji Bosne 1 H ercegovine,b ila  
su  neka d je la  Lenjlnova i  b i l i  3u neki dokumenti i  p ro g la s i ,k o j i  su  ird a e  
van i pred sam r a t  nekoliko godina r a n i je  u  Banjoj Luci.To sam nazgođno 
m jesto o s tav io  u kući i  po završetku  ra ta ,p re d a o  sam tadašnjem  ,1945 g«, 
predao sam ovaj d io  focsđk a rh iv e  p redratnog  Mjesfeog kom iteta  KP u Banjoj 
L u c i,se k re ta ru  tadašnjem  Mjesnog kom iteta Banja Luka drugu P ik re tu  Dadi= 
ću,po nalogu Rude K olaka ,tadašn jeg  s e k re ta ra  Oblasnog Kom iteta.
IBRO IBRIĆAGIĆ sKada s i  tu  a rh iv u  spremio u svo jo j k u ć i,d a  l i  je  jo š  neko 
znao za n ju  i l i  s i  t i  b io  je d in i  k o j i  je  ssma to  znaoTGdje s i  spremio ovu 
arh ivu ,kako  s i  je  zapakovao it&»?
AVDO DJUMRUKOIćsKada sam donio a rh iv u  kući,upravo  se kod kuće n a laz io  
naš jedan  p r i j a te l j» k o j i  je  Još svojevremeno kod mog djeda g rad io  kuću, 
pa i  kod našeg oca.To je  jedan te s a r ,ra d n ik  iz  s e la  Glamočana -po imenu 
Niko D jurić  je  gotoivo odrastao  kod nas.Kad sam donio a rh iv a ,rek ao  sam mu: 
"Niko,imamo jedan posao da uradimo."Rekao sam mu da nađjemo jedno zgea= 
no m jesto u k u ć i,g d je  bismo mogli o s ta v i t i  neke papire.O nda smo razg ie=
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d a l i  kuću i  n a š l i  smo da je  na jzgodn ije  u g ra d it i  u  uzlazne s te p e n ic e , je r  
ako neko v r š i  p re tre s  kuće,malo ko će se  s j e t i t i  da je  p rešao  preko n je a ta  
gdje se i a l a z i  arh iva.U  to j  psiho loško j varc i,n isam  se n i  p re v a r io , je r  kuća 
je  3-4 pu ta  pretresana, i  n ikad n is u  u s p je l i  da nad ju ,  j e r  u  samom i la z u  u  kuću 
p r e la z i l i  su preko m jesta  gdje j e  sm ještena a rh iv a . Kad doglo do ugradnje
ovog aat.«riijnin. onda mi je  postav io  p i ta n je  Niko D ju r ić ,k o ji  i  danas ž iv i  u 
Glamočanima : "Drruže Avdo z a r  t i  v je ru je š  , da će ova švapska s i l a  p ro p a s ti? "  
To je  p i ta n je  b i lo  v r lo  k a r a k te r is t ič n o ,j  r  su tad a  z a is ta  po svim ulicam a 
b i l i  tenkovi pancer d iv iz i je .J a  sam nu odgovorio,da će sigurno  p ro p a s ti ova 
sva švap3ka s i l a , a  ako on ostane ž iv  neka nekome p o s l i je  r a ta  kaže da se ova 
a rh iv a  n a la z i  tu  sak rivena u  kući »Koliko mi je  poznato Niko 3) ju r i  <5 je  č itav o  
vrijem e r a ta  Gutao o ovj t a jn i  i  nikad nikome n i j e  rekao gdje se to  n a la z i ,  
j a  san ga naravno bio upozorio da nikome ne kaže.Za vrijem e r a ta  sam se s 
njim  8 r e ta o , je r  sam preko s e la  u  kojem on ž iv i  nekoliko pu ta  p re la z io  u Koza® 
ru ,p a  som svraćao kod njegove kuće.
ŽBRO IBRIšAGIĆsKad smo već kod toga . Hoćeš l i  mi molim te  nešto  r e ć i  o onom 
periodu borbe u okupiranoj Banjoj L uci, o radu P a rtije ,n a ra v n o  ko liko  t i  o 
tome znaš?
AVDO DJUMRUKčIĆsJa mogu da kažem 1941 da n i  k o m u n isti,n i s im p a tiz e ri KP nia® 
no v je ro v a li ,d a  je  fašizam  tako o m  kao š to  stvarno  je s t.M i smo se jo š  u l j u l j  
k iv a l i  u  tome da ćemo pod fašizmom moći o d v i ja t i  n ek i i le g a ln i  r a d .P o s l i je  
uk idan ja  KA3-a,mi smo m is l i l i  da ćemo r a z v i ja t i  naš rad  preko "B alkana",tako 
da eu p o jed in i drugovi b i l i  zaduženi da rade kroz"B alkan",konkretno Adolf' 
P ođgorn ik ,ja  i  jo š  neki drugovi t r e b a l i  smo da razvijam o rad kroz "Balkan".
Mi smo dosta, g o v o rili  o tome š ta  je  borba p ro tiv  fa š iz m a ,a li  da je  tako stra® 
San i  ok ru tan ,u  tome smo se i  mi p re v a r i la . č in je n ic a  da smola« p r e v a r i l i  u 
tem e,što  22 juna 1941 godine,kada je  otpočeo r a t  , napad Njemačke na SS3R ,tj. 
već 24 juna t . g  izvršeno  je  hapšenje jednog većeg d i je la  komunista u  danjoj 
Luui.To pokazuje da nismo dovoljno b i l i  n i b u d n i ,n i t i  smo p ak ,v id i se,vjero®  
v a l i  da je  fašizam  tako s tra ša n ,d a  preventivno u n iš tav a  sva ono š to  napredno 
m is l i .P o s l i je  24 juna 1941 g.mnogi ban jalučk i kom unisti su  se m orali s k lo n i t i  
na razne s t r a n e .J a  sad o tome ne b ih  govorio ,ne mogu d e ta ljn o  da se  p r is je tim  
kuda je  ko o tiš a o ;,a li  mogu da govorim o periodu od maja , juna 1942 god do 194 
ISRO I3HIŠAGIĆ»Da, j  e r  © a rtija  je  i  pored v r lo  te šk ih  uslova $b u sp je la  da 
o rg a n iz ira  i le g a ln i  rod u  Banjoj L u c i,je  l i ? I  pored s tra š n ih  f a š i s t i č k ih  
progona i le g a ln i  rad  je  s ta ln o  posto jao  . . . .
AVDO DJTJERUKČIĆsTo samo pokazuje ko liko  je  b io  š iro k ,k o lik o  je  b i la  P a r t i j a  
om iljena u Banjoj Luci i  kako je  tvrdog k o rije n a  im ala u našem gradu,da i  
uklanjanjem  mnogih rukovodećih drugova,sklanjanjem  n jihov im ;jedn i su o t i š l i  
u p a r tiz a n e ,n e k i na razne s tra n e ,je d a n  d io  s trad ao  u a tv o rim aiitd .p o k azu je  
da je  onaj svakodnevni rad  P a r t i j e  u  omladinskim,djačkim o rg a n iz a c ijo m , orga®- 
n izacijam a žena,o rgan izacijam a ra d n ik a ,s tu d en a ta  i  o sta lim  drugim organiz&ci® 
jam a,pa oko hoćeš svim organizacijam a koje su b i le , im a l i  smo sim patizere  Pare 
ti je ,p o k a z u je  ko liko  je  š iro k e  p o lje  rada P a r t i j e  b i lo  p r i j e  r a ta  u  Banjoj 
Luci.Tako n i  odlažak p o jed in ih  drugova n i je  u n iš t io  rad  P a r t i j e  u  Banjoj Luol 
nego je  nesmanjenom žestinom  n a s ta v lje n a  borba p ro t iv  okupatora.Možemo k az a ti 
da u  Banjoj Luci je  o s lo b o d ilačk i pok re t imao u v ije k  masovnu podršku.To doka= 
zu je  iz la z a k  h i l ja d a  l j u d i  p o s l i je  k o j i  su  i z i š l i  i z  Banje Luke u redove NOP. 
IBHO IBRISAGIČsMolio b ih  te  da nešto  kažeš o ovom periodu,neke d e ta lje ,a k o  
s e .jo š  s je ć a š ,o d  maja 1942 g o d .d a lje .
AVDO D J U M B U K Č I Ć J a  sam došao u Banju Luku p o s l i je  jednog masovnog hag 
S en ja ,ko je  je  n e p r i j a te l j  izv ršite  u  Banjoj Luci,onako nasum ce.Desetine i  de® 
se tin e  naprednih l ju d i  u koje se je  i š t a  sum njalo,bez nekih konkre tn ih  doka* 
za,uhapšeno je .B ile  je  nekih dokaza u Srednjoj tehničkoj šk o li  u skojevskoj 
o rg a n iz a o lji  kao sk u p ljan je  crvene pomoći,pomaganje fa m il i ja  č i j i  su hranio® 
c i ,s in o v i  i  očevi o t i š l i  u p a r t iz a n e ,n e p r i ja te l j  je  nekako b io  došao do t ih  
dokum enata.Saslušanja su  provodjena u  ustaškom logoru  u  S ta ro j G rad išc i,pod  
v rlo  teškim  okolnostim a,m učeći pojedine drugove.Većini od t i h  drugova je  os® 
ta l a  po logorim a,neki su p u š te n i,n e k i su iz g u b i l i  ž iv o te  u logoru  u S ta ro j 
G ra d išc i,n ek i p o s l i je  prebačeni u  Jasenovac.M edjutim n i  to  nimalo n i j e  omelo 
i^zvo j i  .borbu p ro tiv fn i^ f’i ja te l ja .S v a k i  dan su ee j a v l j a l i  nova d je la  p ro b it 
n e p r i ja te l ja iO rg a n i :a ć i ja ;  je  u  Banjoj Luci d je lo v a la  neprek idno ,iako  se može 
reć4,u&  mnogi k o j 'i .su  ’davaili ž iv o te  za P a r t i ju  n isu  n i  p i t a l i  da l i  su člano® 
v i p a r t i j e  i l i  n e . iipću r e ć i , da t a j  fo rm a ln i,v an jsk i ob lik  n i je  bio važan za
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v e l ik i  b ro j naših  drugova,nego borba i  njegov doprinos to j  borbi.To je  v r lo  
k a ra k te r is t ič n a  s tv a r ,d a  je  masovna podrška rada i  borbe P a r t i j e  u  Banjoj Lu= 
c i  b i l a  u  toku č itavog  ra ta .T re b a  z n a ti  da je  u  gradu b i lo  teško s tan je .U  po* 
re d je n ju  sa  ilega ln im  radom u  recimo M ostaru ,to  3koro neuporedivo.Borba pro* 
t i v  Švaba i  borba p ro tiv  T a lija n a  to  su  dvs s u š t in s k i  ra z lik e ,ia k o  je  i  jedai 

i  drugi n e p r i j a t e l j , a l i  po m e n ta lite tu  jedn ih  i  drugih,Švaba i  T a lijan a  to  
je  v e lik a  raz llk a .P o d  Švabama je  bio zb risan  do tem elja  i  prag kuće,ako se 
nešto  znalo i l i  sum njalo,a tamo je  ipak n eš to  b ilo  blaže.Zbog toga smatram dm 
pokre t u Banjoj Luci je  b io  jedan k o ji  z a v re đ u je ,d a  se  d e t a l j i  tog pokre ta  
izn ad ju  i  da se pokaže to  d je lo v an je  u oeriodu  okupacije .
IBEO IBRIŠAGIĆJEolim te  Avdo,koliko ja  znam t i  3 l !94o god .prisustvovao  jed* 
nam iz l e tu ,k o j i  je  o rg a n iz ira la  P a r t i j a  u Trapistima.2>a l i  b i mogao sada 
I z n i j e t i  neke d e ta l je  sa tog  iz le ta ?
AVDO DJUMHUKC’IĆ tIz le ta  194o g o d in e ,k o ji je  tako nazvan ,stvarno  to  je  jedan 
zbor bio kojega je  o rg a n iz ira la  P a r t i j a  u  Banjoj lu o i,u p rav o  na dan g o d išn ji*  
ce napada Njemačke na P oljsku .P riprem e za t a j  sastanak  u Tsspiskoj šumi na 
t a j  i z l e t  izv ršene  su v r lo  p a ž ljiv o  i  uspješno.Z boru je  p risu s tv o v a lo  dosta  
drugova.Koliko se sjedam č i ta v  jedan p la to .b io ^ je  ispun jen  drugovima i  druga* 
■ricama.Mi smo s t a l i  okolo po iv ic i  šume,a na samom jednom k ra ju  p la to a  dola* 
ž i l i  su p o jed in i drugovi k o ji  su govorili.S jedam  se v r lo  dobro temperamentnog 
govora,borbenog govora,koga je  održao drug Osman K&rabegovid.Tu su  evocirane 
sve uspomene na borbu radničke k la se  u Banjoj Luci u tom zadnjem periodu  i  
dao je  novi p o ts tre k  i  borbenost za d a lju  borbu p ro t iv  fašizma.Ne mogu se 
s j e t i t i , k o j i  su jo š  drugovi u z e l i  r i j e č , a l i  znam da su b i l a  2-3 govornika i  
t a j  z b o r ,ta j  sastanak  u Trapiskoj šum i,ostao mi je  u sjedan ju ,kao  nešto  v rlo  
l i je p o  i  kao n eštc  š to  je  dalo i  m eni,a i  drugima novi p o ts tre k  za borbu pro* 
t i v  fašizm a i  za jedno novo učvršćen je  i  a f irm a c iju ,d a  su id e je  koje astiipam 
pravilne,pravedne»opštečovečanske i  ljudske.K ada smo s i l a z i l i  i z  T rapiske 
Sume,na samom mostu došlo je  đo in c id en ta ,d o  sukoba sa  p o lic i jp m .P o lic i ja  je  
b i l a  o b av iješ ten a  o o b o ru ,a li izg led a  kasno ,tako  da je  počela sa pripremama 

2okat napad na nas i  sa  opkoljavanjem p r i  samom koncu zbora.Tako je  ,aogu re d i 
zbor u  po tpunosti u sp io ,a  da je  p r i  samom koncil došlo do sukoba izmedju nas 
i  p o lic ije .N a  mostu je  došlo do jednog jačeg  okršaja .T u  su  n a s tu p a li  ag en ti 
p o l ic i ja ,p a  su b i l i  pomognuti ne znam raznoraznim  e lem en tim a,ali tu  ipak n isu  
im ali usp jeha u tome da o m etu ,n iti da r a s t j e r a j u , j e r  smč mi ip ak ,k o lik o  se 
sjećam ,uspješao  se  ev± v r a t i l i .K o j i  au drugovi uhapšeni i  da l i  Je k o ji  drug 
tad a  uhapšen, ja  se sada ne mogu s j e t i  t i .O s ta lo  mi je  samo u  s jed an ju  da je  to  
jedan v r lo  u sp ješan  zbor P a r t i j e  194o godine.
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